通識課程 General Education
011038
通識課程（政治學）
２
必

本課程包括以下的主題：(1)研究政治學的各種理論與途徑；(2)國家與國家體制；(3)政治過程；(4)政黨與選舉；(5)利益或壓力團體；(6)政府類型；(7)議會制度；(8)行政；(9)立法；(10)司法；(11)文官制度；(12)軍隊、警察與情報機構；(13)憲法與憲政主義；(14)民主政治的意義與類型；(15)政治哲學與政治實踐；及(16)當前我國的重大政治議題。

011038
General Education（Politics）
２
Ｒ
The course contains these topics: (1)theories of and approaches to political studies；(2)the state and state systems；(3)political processes；(4)political parties and elections；(5)interest and pressure groups；(6)types of government；(7)parliamentary systems；(8)the executive；(9)the legislative；(10)the judiciary；(11)the civil service；(12)the military, the police and the intelligence；(13)the meaning and models of democracy；(14)constitution and constitutionalism；(15)the meaning and models of democracy；(16)political philosophy and political practice；and (17)the major political issues in contemporary Taiwan.

011039
通識課程（國際關係）
２
必

本課程試圖討論國際關係中的主要議題，目的在使學生對今天複雜的國際關係與國際政治有基本的理解。本課程包括以下的主題：(1)研究國際關係的理論與方法；(2)國際體系的歷史發展；(3)當前的國際體系；(4)一國的外交政策；(5)決定國家外交政策的因素；(6)外交決策過程；(7)談判與戰爭；(8)國際法的基本概念；(9)國際組織；(10)軍備競賽與軍備管制；(11)國際恐怖主義；(12)國際經濟發展；(13)國際經濟新秩序；(14)自然資源的利用與生態環境的保護；及時行樂15)邁向公元兩千年。

011039
General Education
２
Ｒ

（International Relations）
The course is supposed to discuss the main issues in contemporary international relations, in order to help students grasp the complexities of the international relations and international politics in today’s world. The main issues are: (1)Theories and methods of the study of international relations；(2)The historical development of international systems；(3)The international systems in the modern world；(4)Foreign policy；(5)The determining factors of foreign policy in a country；(6)The process of the decision-making in foreign policy；(7)Negotiations and wars；(8)Basic concepts of the international law；(9)International organizations；(10)Arms race and arms control；(11)International terrorism；(12)International economic development；(13)The new world order in international economy；(14)The development of natural resources and the protection of the environment；and (15)The coming of the new millennium.

011040
通識課程（生死學）
２
必

在今日的社會，我們都可以感受到或經歷死亡的事實。從個人的死亡到集體的種族屠殺，都令人感受到死亡的不可避免性，及死亡所帶給人的迷惑、恐懼和絕望。對死亡問題的考察，不只是心理學或精神醫學的任務，更是哲學的、倫理學的、和宗教的問題。
死亡不可避免，因此對「死亡的尊嚴」必須給予基本的維護。但除了「死亡的尊嚴」外，更重要的是對於人生意義的追尋。人是什麼？生命是什麼？人生的意義和目的為何？在理解了生命的意義之後，我們還要問：何謂死亡？死亡如何進入了人的生命之中？我們有沒有自由選擇死亡的權利？世界的主要宗教對生死問題的說明與解答是什麼？在世界藝術和文學中，如何呈現出生死的問題？人類如何才能保有「生命的尊嚴」和「死亡的尊嚴」？人的生命如何從肉體的生存，進而提昇到對「終極關懷」和「終極實在」的追求？

本課程的宗旨，在於以現代存有學、宗教(或神學)和精神醫學的關點，並結合政治學、社會學和法律等知識，從事對生死問題的現代考察，而以人對生命意義的追求及理想主義的人文主義，作為人類對生死問題的終極解答。

011040
General Educational
２
Ｒ


（Modern Thanatology）
The fact that every human individual will die exerts a great (if not the greatest) pressure upon our life. We are confused, scared, frustrated, and despaired by the inevitability of death---from individual death to genocide. How to define the meaning of life and how to overcome the fear of death? Answers to these questions are not only provided by psychology and/or psychiatry, but, more importantly, by ethics, philosophy and religion.

The aim of the course is to examine some important issues of life and death of our times from an interdisciplinary approach. That is to say, we shall apply our knowledge derived from ontology, moral philosophy, religion/theology, psychiatry, politics, and sociology, to look at these issues: What is man？ What is the meaning and purpose of life？ What is death？ How does death come into our life？ Do we have the right to live and the right to die？How is the theme of life and death analyzed and explained by world religions(e.g. Confucianism, Taoism, Christianity, Hinduism, Islam, the Hinayana and the Mahayana Schools of Buddhism)？ How the issues of life and death are dealt with in arts and literature？ How can we possibly live and die with dignity？Can thanatological psychiatry and psychotherapy provide answers to meet our needs？

It is man’s search for meaning of life and his ultimate concern about the ultimate truth that lead to the (re-) establishment of idealist humanism. Based upon this belief, we shall, finally, give philosophical, ethical and religious investigations and reflections on suicide, abortion, death penalty, euthanasia, animal rights, and war and poverty.

011041
通識課程（科技與社會）
２
必

今天，科技的發展日新月異，進步神速，一個建立在高度科技之上的社會已經形成。但是，科技在各方面的發展，卻造成經濟方面惡性競爭的失控、環境的污染、生態的失衡、人類生活的機械和原子化、人際關係的舒離….等等。在科技---尤其是生物科技和基因工程的衝擊下，文化危機正逐漸浮現。究竟吾人應如何在科技時代中，重建一個有意義的人文世界？科技的進步和人性的需求應如何保持和諧？本課程將分別從倫理道德、藝術表現、宗教信仰與哲學思想等方面，來探討科技對文化的種種衝擊，以及今後文化的展望。

本課程內容將包含以下主題：(1)近代科學的興起；()科技社會中的宇宙觀和價值體系；(3)科技對文化的意含與戶互動；(4)科技時代的道德議題；(5)科技對藝術的影響；(6)科技時代中的宗教與人生的終極關懷；(7)當代科技思潮與反科技運動；(8)科技發展的人文意義；(9)現代科技的限度；以及(10)論科技發展的目標、方向、與政策。

011041
General Education（Science
２
Ｒ


Technology and Society）
The rapid development in science and technology since the 17th century has exerted great impact on our civilization, materially and spiritually. Our ways of life and the mode of thought have been dramatically changed. The outcome of such development, however, has backfired. It has led to, for instance, the uncontrollable vicious economic competition, the pollution of environment, the mechanization and atomatisation of human life, and the alienation of interpersonal relations, and so forth. Particularly, the impact of the biotechnology and genetic engineering has caused great crisis of our culture. How to rebuild a meaningful world with a humanistic face？How to reconcile the development of science and technology with human needs？ These and other related issues are the main concerns of the course.

The topics of the course include:(1)the rise of the modern science；(2)the cosmology and value system in the modern scientific world；(3)the cultural implications of science and technology and their interactions；(4)the moral issues in the world of science and technology；(5)the influences of science and technology on modern arts；(6)religion in the (post)modern world；(7)the anti-technology movement in the contemporary world；(8)the humanistic implications of technological development；(9)the limits of science and technology；and (10)the issues related with the ideas, goals, and policies of developing science and technology in our country.

011042
通識課程（生涯規劃）
２
必
胡若瑩

本課程首先介紹生涯發展的各種理論，繼而協助學生增進自我概念的了解，和對工作世界的認識，然後協助學生建立正確的生涯目標並規劃生涯行程。

011042
General Education
２
Ｒ
ruoh-Yirng Hur


（Career Planning）
The contents of this course are : 1.The theories of career development and planning. 2.The exploration of self-concept. 3.The knowledge about the vocational world. 4.The integration of self and world. 5.The way to succeed.

011043
通識課程（人生哲學）
２
必

本課程講授之目的，在於探討一個人，生存在天與地之間，生活在人與人之間，根本做人的道理。諸如人生的意義、人生的目的、人生的理想、人生的價值、人生究竟與歸宿、及人生觀，並協助學生尋找人生的平衡點，幸福快樂過一生。內容包括：人的自然生活、人的社會生活、人的文化生活、科學與人生、哲學與人生、藝術與人生以及宗教與人生。科學方法，以講授其行動實踐為主幹，並分組撰寫專題與發表。

011043
General Education
２
Ｒ


（Philosophy of Life）
The objective of this course is to explore aspects of an individual’s life including the meanings of living on earth, the meanings of living among people and the basics of being a person. Discussions will focus on the meanings, purpose, ideals, and values of an individuals life, as well as the truth of life, life’s destiny and human viewpoints. The course will assist the students in identifying the key issues of life which lead towards greater happiness. The topics covered in this courses include the natural life of a being and how society, culture, science, philosophy, arts, and religion influence the life of an individual. The teaching method places equal emphasis on lectures and group discussions. The students will team up for group projects and presentations.

011044
通識課程（宗教概論）
２
必

本課程旨在透過對世界主要宗教及台灣本土新興宗教的介紹，以培養學生對不同宗教信仰體系懷抱同情、理解、寬容、尊重的態度。本課程內容包括：1.研究宗教應有的態度；2.宗教的現象；3.宗教現象；4.有關宗教起源與價值的重要學說；5.基督宗教；6.佛教；7.道教；8.回教；9.台灣本土的新興宗教。

011044
General Education
２
Ｒ

（Introduction to Religion）
By introducing students major religions in the world and newly-emerging religions in Taiwan, the course aims to broaden students understanding of and to make them sympathetic to different religious beliefs. It is hoped that a sense of tolerance and mutual respect can also be cultivated. The course contains: 1.Attitudes and approaches to the study of religion；2.Definitions of religion；3.Religious phenomena；4.Major theories concerning origins and values of religion；5.Christianity；6.Buddhism；7.Taoism；8.Islam；9.Newly-emerging religions in Taiwan.

011045
通識課程（兩性關係）
２
必

本課程含蓋以下主題：兩性角色及其發展、女性心理學、男性心理學、親密關係的本質、選擇伴侶、婚姻關係、婚姻衝突、婚姻危機、婚姻適應。課堂中並要求學生針對特定主題參與討論，以助其瞭解兩性之間的差異，與如何調整關係並作良好之適應，以達個人之心程健康與成長。

011045
General Education （Intimate
２
Ｒ


Relationship Between Men and 

Women）
The course will be covering the following topics: the development of sexual roles, woman psychology, men psychology, intimate relationship, choosing mate, married relationship, conflicts within marriage, crisis within marital relationship, personal adjustment of marriage. This course requires the participants to join the discussion of specific topics during classes in order to enhance the understanding of roles differences for both sexes, making adjustment of the intimate relationship with the ultimate purpose to enhance psychological health and growth of the individual.

011046
通識課程（藝術欣賞）
２
必

藝術是人類文化的起源之一，本課程藉藝術的欣賞來了解藝術的種種，如藝術的起源、分類、特質、內容、材料、形式…等等，並藉藝術課程的創作，欣賞與批評，達到藝術在生活領域的需求。

011046
General Education
２
Ｒ

（Introduction to Arts）
The arts is one of origins of human culture. This course by the appreciation of art introduces art origins, classifications, characteristics, content, material, form…etc. By the art creation, appreciation, and criticism, we can get what we need in our life.

011047
通識課程（台灣政治發展
２
必

與民主化）
本課程內容包括：(1)1945年之後台灣社會、經濟、政治和文化的發展概觀；(2)黨國威權體制的建立：政治制度與政治文化；(3)自由化與國民黨的轉型；(4)政治反對運動的興起與反對黨的成立；(5)選舉競爭與民主化的關係；(6)政黨政治時代的來臨；(7)憲政改革與政權重整；(8)社會力的全面解放；(9)台灣政治發展的前景與民主化的挑戰；以及(10)國際外交、兩岸關係與台灣前途。
011047
General Education（Political
２
Ｒ


Development and Democratization 

of Taiwan in the Post-War Era）

The topics include:(1)an overview of Taiwan’s social, economic, political and cultural development since 1945；(2)the building of party-state authoritarianism:its political system and political culture；(3)liberalisation and the transformation of the Kuomintang；(4)the emergence of political opposition and the formation of the Democratic Progressive Party；(5)election competition and democratisation；(6)the coming of an age of party politics；(7)constitutional reform and regime restructuring；(8)the release of contained social forces and the rise of a civil society；(9)the prospect of Taiwan’s political development and the challenges ahead；and (10)foreign and Taiwan-China relations and the future of Taiwan.

011048
通識課程（議事學）
２
必

本課程之宗旨，即有鑑於民主政治真正的基礎，是建立在實行民主的諸多法則、例規與習慣的養成上，希能從議事學理的研究及議事戰術的探討(如議事行為的概念；議事團體的構成---主席、會員、委員會；議事活動的法則；討論；修正案；表決；復議；偶發動議之優先順序及其運用；選舉等)，藉習練演試，使學生習知議事規程與習慣，並培養學生具備現代化社會生活的基本精神---平等公平的精神、重視過程的精神、秩序和諧的精神、討論自由的精神、服從多數的精神、尊重少數的精神、與講求效率的精神。

011048
General Education
２
Ｒ

（Parliamentary Law）
The aim of the course is to cultivate students of the knowledge and skills of organizing and proceeding a meeting effectively and efficiently. We hope that, by the means of mastering the rules of meeting, students will be equipped with the spirits and attitudes necessary for their social and political life, i.e. equality for all, respect for the due process, harmonious order, free discussions, majority rule, respect for the rights of the minority, and elaboration about effectiveness and efficiency. Major topics include: the meaning of and calling for a meeting, the positions of the chairperson and attendants, the composition of committees and sub-committees, the raise of a motion and the methods of dealing with it, ways of discussions, putting forward an amendment, voting, and elections, etc. Students will learn these topics by studying the principles of parliamentary law and by exercising some important tactics and skills in mock meetings.

011049
通識課程（生活與法律）
２
必

1.民法簡介

2.民法在日常生活之應用

3.刑事法規簡介

4.經濟法規在日常生活之影響

011049
General Education
２
Ｒ

（Legal Issues in Daily Life）
1.Introduction to civil law (including contracts, torts, property, family law…etc.)

2.Applying civil law to daily life
3.Introduction to crimial law (including general principles, individual offense.)
4.The influence of commercial law on daily life(including fair trade law, law of negotiable instruments, consumer protection law, copyright law…etc.)

011050
通識課程（生活心理學）
2
必
本課程主要目的在於幫助學生瞭解心理學的相關知識，並能適應生活中的挑戰。教學內容包括：（1）基礎理論--心理動力論、學習論、特質論、人本論、認知論,（2）人生週期與生命調適,（3）衝突調適,（4）創意遊戲,（5）潛能激發,（6）EQ：情緒管理、控制情緒,（7）AQ：挫折與調適、再創高峰—超越失敗的挫折,（8）壓力、健康與適應,（9）工作與休閒,（10）性、愛與婚姻,（11）身心健康的增進。
011050
General Education
2
R


（The Psychology of Everyday Life）
The purpose of this course is to help students understand the knowledge of psychology ,and cope with life challenges.  The main topic are as following：（1）foundational theory— psychodynamics theory, learning theory,trait theory, humanistic theory, cognitive theory ,（2）the life cycle and coping with life,（3）coping with conflicts（4）games of creativity,（5）to work up potential energy,（6）EQ：to manage and control emotion,（7）AQ：frustration adjustment , to achieve peak experiences again --to overcome the frustration of failure,（8）stress, health and coping,（9）job and leisure,（10）sex, love ,and marriage,（11）to promote physical and psychological health.
011051
通識課程（當代倫理思想）
２
必

本課程內容上並不強調專業性的倫理學理論推演與學派之客觀介紹，從而將以當代人之倫理處境與社會倫理問題為探討之主題，主要內容包括：當前台灣社會之倫理問題、個人倫理處境、人際關係之倫理原則、兩性倫理觀、語言溝通之倫理原則、科技文明與倫理精神傳統倫理思想與現代社會等。

011051
General Education
２
Ｒ


（Modern Ethics）
This course will not emphasize on the development of different schools of ethics theory, instead, it will focus on current status of social ethics. The major topics that will be covered include: the ethical problems of modern Taiwan society, personal ethical situations, ethical principles of language communication, technology and ethics, traditional ethical ideas and modern society.

011052
通識課程（社會科學概論）
２
必

本課程的主要目的是對「權力」的研究，包括以下的主題：(1)社會科學中，權力的概念與性質；(2)社會科學的方法；(3)權力與文化；(4)權力與社會階級；(5)權力與人格；(6)權力與經濟秩序；(7)權力與政府；(8)權力與意識型態；(9)權力、性別與種族；(10)貧窮；(11)權力、犯罪與暴力；(12)社區權力的研究；和(13)權力與國際關係。

011052
General Education
２
Ｒ

（Introduction to Social Science）
The course is about the study of power. The topics are:(1)the concept and nature of power in social science；(2)methods of social science；(3)power and culture；(4)power and social class；(5)power and personality；(6)power and economic order；(7)power and government；(8)power and ideology；(9)power, race and gender；(10)poverty；(11)power, crime and violence；(12)community power studies；and (13)power and international relations.

011053
通識課程（人際關係）
２
必

人際關係是探討有效人際互動門學科，目的在找尋發揮個人影響力的方法。本課的探討重點，主要分為瞭解人際關係的範圍與發展人際關係的技巧二部份。

011053
General Education
２
Ｒ

（Human Relationship）
The main contents of this course is to study the theories of effective interpersonal interaction. To develop communication skills practice is offered on the classes interpersonal relationship.

011054
通識課程（音樂欣賞）
２
必

序論：如何欣賞音樂—聽些什麼？2.欣賞巴洛克、古典主義、浪漫主義、民族主義的音樂3.歌劇：欣賞意大利及德國歌劇。

011054
General Education
２
Ｒ

（Music Appreciation）
Introduction：How to appreciate Music？2.Appreciation of Baroque, Viennese Classical, Romantic, Nationalist Musics.3.Opera：Appreciation of Italian & German Operas.

011055
通識課程（未來學）
２
必

本課程探討未來學基本概論、方法論、預測方法及未來專題研究。其主要內容如下：1.為何要探討未來？2.未來學基本原則與定義3.未來學特性、實用性與限制4.未來學研究的方法論5.未來研究的預測方法6.未來研究的預測與理性7.政治未來8.經濟未來9.社會未來10.婚姻未來11.工作未來12.科技未來13.環保未來14.如何面對未來？

011055
General Education
２
Ｒ

（Future Study）
The purpose of this course is to study the introduction, methodology, forecasting methods and topics of futures studies. The main contents are as follows: 1.Introductions-Why futures studies？ 2.Fundamental principles and definitions of futures studies.3.Fudamental characteristics, usefulness and limits of futures studies. 4.The methodology of futures studies. 5.Forecasting methods in futures studies. 6.Forecasting and rationality in futures studies. 7.Political futures. 8.Economic futures. 9.Social futures. 10.Marriage futures. 11.Ocupational futures. 12.Technological futures. 13.Environmental futures. 14.What should we do？

管理學院/四技

011057
通識課程（生活經營學）
２
必

本課程主要目的在於幫助學生瞭解生活經營不同層面之相關知識。教學內容包括：

1.消費者心理與行為
5.生活環境

2.家庭生活與管理
6.資訊與生活

3.家庭理財
7.生活工學

4.健康管理

011057
General Education
２
Ｒ

（Study of Life Management）
The objective of this course is designed to help the students to understand the related knowledge of different aspects in life management. The main subjects are summarized as follows：

1.Consumer Behavior
5.Living Environment

2.Management in Family Living
6.Information and Life

3.Family Financial Planning
7.Engineering for Human Beings

4.Personal Health Management

工學院/二技

011058
通識課程（工業科技與文明）
２
必

本課程由本校機械工程系、土木工程系、以及車輛工程系分別聘請系上專才之師資共同講授。主要的授課對象為農學院以及管理學院之學生。

本課程共分為九大部份：(1).電腦的演進(2).建築與文明(3).車輛(4).水利工程與文明(5).航空工業(6).機械系統之演進(7).能源與科技(8).動力機械之演進(9).材料與文明。每一部份約以三至四小時的課堂時間講授，講授的內容以基礎的原理以及背景介紹為主。

011058
General Education（Civilization
２
Ｒ

and Industrial Technology）
This course is jointly offered by Mechanical Engineering, Civil Engineering, and Vehicle Engineering to teach how industrialization influence civilization.   It is divided into nine sections : 1) the progress of computerization, 2) architecture and civilization, 3) vehicle, 4) hydraulic engineering and civilization, 5) aerospace engineering, 6)the progress of mechanical system, 7) energy and technology, 8) the progress of power engine, 9) material and civilization.  Each section take three to four hours.

011059
通識課程（環境資源與保育）
２
必
陳國
本課程主要在介紹地球的各種環境資源，並探討人類的各種活動對這些資源所造成的衝擊，最後則說明吾人應如何創造永續的地球環境。本課程之內容其重點如下：1.環境資源與環境問題2.生態系統3.人口與糧食4.土地與土壤5.水質源與水污染6.空氣污染7.噪音與廢棄物8.肥料、農藥、與毒物質9.環境問題解決之方法。

011059
General Education
２
Ｒ
K.Chen

（Environmental Resources and 

Preservation）
The main contents of this course are as follows:1.Environmental Resources and Environmental Problems 2.Ecosystem 3.Population and Food 4.Land and Soil 5.Water and Water Pollution 6.Air Pollution 7.Noise and Waste 8.Fertilizer、 Pesticides、and Toxicology 9.Solution Methods of Our Environmental Problems

農學院/二技

011060
通識課程（農業與人生）
２
必
吳文雄

本課程主要內容包括

1.農業簡介 2.農業簡史 3.農業與地理 4.動物及植物之美 5.魚與人生 6.生態與人生 7.保育與人生8.動物保護與人生 9.畜牧與人生 10.農業與健康 11.農業與育樂 12.農業與工業 13.農業與中藥14.生物科技與農業 15.農業之未來

011060
General Education
２
Ｒ
W.HWu 

（Life and Agriculture）
The main subjects of the course are summarized as follows：
Introduction to agriculture  2.Short history of agriculture  3.Geography and agriculture  4.Beauty of animals and plants  5.Life and fish  6.Life and ecology  7. Life and preservation 8. Life and animal protection  9. Life and animal products  10.Health and agriculture 11.Recreation and agriculture  12.Industry and agriculture  13.Chinese herbs and agriculture 14. Agriculture
011061
通識課程
２
必
楊勝任

（認識台灣常見生物）
一、植物部份
1.何謂生物歧異度以及與植物的相關性
5.校園行道樹
2.介紹植物的辨識方法
6.校園可食果樹
3.植物的重要特徵與圖識
7.校園珍稀植物
4.校園植物介紹
二、動物部份
本課程在介紹台灣地區的哺乳、鳥、兩生、爬蟲、魚類等野生脊椎動物之分布、基本生活史、棲地、和現況，希望能增加學生對本土動物的認識和關懷。

011061
General Education
２
Ｒ
S.Z. Yang


（Introduction to the Common 


Flora and Fauna of Taiwan）
一、Plants

1.What is biodiversity and its relationships with plants

2.The method of plant identification

3.Plant phytography and terminology

4.Introduction of National Pingtung University of Science and Technology (NPUST) campus plants

5.Street trees in NPUST campus

6.Ediable fruits species in NPUST campus

7.Rare plants in NPUST campus
二、Animals

This is a course for students to provide a general overview of the distribution, natural history, habitat, and status of vertebrate wildlife in Taiwan, in order to gain a better knowledge and concern on our natural heritage on the island.

011062
通識課程（生命科學）
２
必
廖明輝、夏良宙

本課程的目的，在使學生瞭解生命科學的現象。課程內容含概生命科學之意義、動物營養、動物繁殖、動植物遺傳、生物與環境、生物之演化、動植物基本構造、植物營養、植物繁殖、動物行為、環境和健康與生物技術之應用。

011062
General Education
２
Ｒ
M. H. Liao etc.

（Life Science）


L. C. Hsia
The purpose of this course is to study the phenomenon of life science. Course contents include the definition of life science, animal nutrition, animal reproduction, genetic of animal and plant, biology and enviroment, biology evolution, basic structure of animal and plant, plant nutrition, plant reproduction, animal behevior, enviromental and health, biotechnology application.
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